

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹՅՈՒՆ

ՀՈՎԱԾՆԵՐ

Գրիգորյան Ա. Վ.—Ստեփան Մախաթանց (ծննդյան 125-ամյակի առթիվ)	3
Աղարարյան Ս. Բ.—Հայ քննադատությունը և գրականագիտությունը 1920—30-ական թվականներին	16
Հեմի էրիկ (Չիկագո)—Մի քանի կիսաշփականների մասին հայերենի պատմության մեջ	38
Քարսեղով Յու. Գ. (Մոսկվա)—Հյուպատոսական հաստատությունները Հայաստանի պատմության մեջ (ոուսերեն)	43
Հեկեկով Ա. (Մոսկվա)—Հայ հեթանոսական տաճարների սեմանտիկայի և տիպարա- նություն շուրջ (ոուսերեն)	59

ՀՈՎԱԾՆԵՐ ԵՎ ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

Սարգսյան Մ. Ս.—Բնակարի հայ մեծ վարպետը (Գեորգ Բաշինջաղյան)	65
Գարոնյան Ս. Կ.—Մ. Նալբանդյանը և Ստ. Ոսկանյանը	76
Հակոբյան Մ. Ն.—«Միություն» արևմտահայ դեմոկրատական հանդեսը (1860 թ.)	93
Ջեքիյան Պ. Լ. (Վենետիկ)—Խոջա Սաֆար՝ Շահ Արքայի դեսպան Վենետիկի մեջ	105
Օրդոյան Գ. Վ.—Միմական արվեստի զծերը կիլիկյան միջավայրում	117
Նարեկյան Գ. Գ.—Դուրյան-Քոլորաշարի վանքը	125
Մարբուեի Հ. Վ.—Սյուրի և ժանրի ծագման ու զարգացման հարցի շուրջ (առաս- պել—Լյուդս—Հերիաթ) (ոուսերեն)	136
Անտոնով Ս. Վ. (Մոսկվա)—Կերպարվեստը և Արևելքի հնագույն երկրագործների աշխարհընկալման համակարգը (ոուսերեն)	149
Ասատրյան Գ. Ս.—Անտոն զերբայր միջին պարսկերենում և պարթևերենում (ըստ Բուրդուսյան տերտերի) (ոուսերեն)	161

ԲԱՆԱՎԵՃ

Անթապյան Փ. Փ.—Հովհաննես Սարկավագին վերագրված ժողովրդական երգերի գրոցի Փիլոսոփա րնագրի առնչությամբ	177
---	-----

ՀՐԱՊԱՐԱԿՈՒՄՆԵՐ

Ս. Սպանդարյանի նորահայտ հոդվածը (հրապարակում՝ Մ. Կ. Արղումանյանի)	191
Մկրտիչ Պեղիկյանի նորահայտ նամակները (հրապարակում՝ Ա. Ս. Մանուկյանի)	197

ԳՐԱԽՈՍՈՒԹՅՈՒՆ

Միրումյան Կ. Ս.—Ս. Ս. Արևշատյան. Միջնադարյան Հայաստանի փիլիսոփայական գաղափարների պատմության շուրջ (XIV դար)	208
Հուլիսյան Լ. Ռ.—Հայդե և Հեմոստ Բուշահուղեններ. Վիեննայի Միթթարյան միա- րանության հայկական ձևադրերը. կատալոգ	211
Շաղոբյան Ա. Լ. (Լենինգրադ)—Ա. Ա. Այվազյան. Նախնիքների ԻՍՍՀ հայկական ճարտարապետության հուշարձանները (ոուսերեն)	215

ՍՓՅՈՒՌՔԱՀԱՅ ԿՅԱՆՔ

Վարդանյան Ն.—Մշակութային և հասարակական կյանքը Սփյուռքում (1982)	219
---	-----

ԳԻՏԱԿԱՆ ԻՆՖՈՐՄԱՑԻԱ

Խաչյան Հ. Ս.—Մակարալանքի միջնադարյան խեցեղենը	225
Բաղդյան Գ. Պ. (Մոսկվա)—Նոր վավերագիր Մ. Նալբանդյանի մասին (ոուսերեն)	230
Կակովիկի Ա. Յու. (Լենինգրադ)—Հայ վիճագրության նոր հուշարձան Ղրիմից (ոու- սերեն)	231

ԼՐԱՏՈՒ

ՀՍՍՀ գիտությունների ակադեմիայի ընդհանուր ժողով՝ նվիրված Կարլ Մարքսի ծննդյան 165 և մահվան 100-ամյակին	235
ՀՍՍՀ գիտությունների ակադեմիայի տարեկան ընդհանուր ժողովը	236

СОДЕРЖАНИЕ

СТАТЬИ

Григорян А. В.—Степан Малхасянц (к 125-летию со дня рождения)	3
Агабабян С. Б.—Армянское литературоведение и критика в 1920—30-е годы	16
Хэмп Эрик (Чикаго)—О некоторых аффрикатах в истории армянского языка	38
Барсегов Ю. Г. (Москва)—Консульские учреждения в истории Армении (на русском языке)	43
Лелеков Л. А. (Москва)—К семантике и типологии храмовых сооружений армянского язычества (на русском языке)	58

СТАТЬИ И СООБЩЕНИЯ

Саргсян М. С.—Великий мастер пейзажа (Геворк Башинджагян)	65
Даронян С. К.—М. Налбандян и Ст. Восканян	76
Акопян М. Н.—Западноармянский демократический журнал «Мнутюн» (1860 г.)	93
Зекиян П. Л. (Венеция)—Ходжа-Сафар—посол Шах-Аббаса в Венеции	105
Ордоян Г. В.—Черты мимического искусства в киликийской среде	117
Саркисян Г. Г.—Монастырь Гнук-Болораһар	125
Маргуни А. В.—К вопросу о происхождении и развитии сюжета и жанра (миф—эпос—сказка) (на русском языке)	136
Антонова Е. В. (Москва)—Изобразительное искусство и система мировосприятия древних земледельцев Востока (на русском языке)	149
Асатрян Г. С.—Инфинитивы в среднеперсидском и парфянском (на материале турфанских текстов) (на русском языке)	161

ДИСКУССИИ

Антабян П. П.—Относительно приписываемого Ованесу Саркавагу труда «Разрешение семи писаний Филона»	177
--	-----

ПУБЛИКАЦИИ

Нововыявленная статья С. Спандаряна (публикация М. В. Арзуманяна)	191
Нововыявленные письма Мкртчича Пешикташляна (публикация А. С. Манукян)	197

РЕЦЕНЗИИ

Мирумян К. А.—С. С. Аревшатян. К истории философских школ средневековой Армении (XIV в.)	208
Чугасян Л. Б.—Гайде и Гельмут Бушхаузен. Армянские рукописи Конгрегации мхитаристов в Вене. Каталог	211
Якобсон А. Л. (Ленинград)—А. А. Айвазян. Памятники армянской архитектуры Нахичеванской АССР (на русском языке)	216

ЖИЗНЬ ЗАРУБЕЖНЫХ АРМЯН

Варданян Н.—Культурная и общественная жизнь зарубежных армян (1982 г.)	219
--	-----

НАУЧНАЯ ИНФОРМАЦИЯ

Есаян Г. С.—Средневековая керамика Макараванка	225
Базнянц А. П. (Москва)—Новый документ о М. Налбандяне (на русском языке)	230
Каковкин А. Я. (Ленинград)—Новый памятник армянской эпиграфики из Крыма (на русском языке)	231

ХРОНИКА

Общее собрание АН АрмССР, посвященное 165-летию со дня рождения и 100-летию со дня смерти Карла Маркса	235
Годичное общее собрание АН АрмССР	236

CONTENTS

ARTICLES

Grigorian A. V. — Stepan Malkhassiants (on his 125th birth anniversary)	3
Aghababian S. B. — Armenian Literary Criticism of the 1920's—1930's.	16
Hamp Erick (Chicago) — On Some Affricates in the History of Armenian	38
Barseghov Yu. G. (Moscow) — Consular Establishments in the History of Armenia (in Russian)	43
Lelekov L. A. (Moscow) — To Semantics and Typology of Old Armenian Heathen Temples (in Russian)	58

ARTICLES AND REPORTS

Sargsian M. S. — The Armenian Past-Master of Landscape Painting (Gevorg Bashinjaghian)	65
Daronian S. K. — M. Nalbandian and St. Voskanian	76
Hakopian M. N. — The Western Armenian Democratic Magazine „Mlootyoon“ (1860)	93
Zekian P. L. (Venice) — Khoja Safar, Envoy of Shah Abbas in Venice	105
Ordoyan G. V. — Features of Mimic Art in the Cilician Milieu	117
Sargsian G. G. — The Monastery of Ghook-Bolorahar	125
Margouny H. V. — On the Rise and Growth of the Topic and the Genre (myth—epos—fale) (in Russian)	136
Antonova E. V. (Moscow) — Fine Arts and the System of World-Outlook among the Ancient Farmers of the East (in Russian)	149
Asatrian G. S. — The Infinitives in Middle Persian and Parthian (based on Turfanian texts) (in Russian)	161

DISCUSSIONS

Antabian P. P. — Concerning the Text of the „Interpretation of Philo's Seven-Books“ Attributed to Hovhannes Sarkavag	177
--	-----

PUBLICATIONS

A Newly-found Article of S. Spandarian (published by M. V. Arzoumanian)	191
Newly-discovered Letters of Mekertich Peshiktashlian (published by A. S. Manookian)	197

BOOK REVIEWS

Miroomian K. A. — S. S. Arevshatian. On the History of Armentan Mediaeval Philosophical Schools (14th c.)	208
Chugasezian L. B. — Heide and Helmut Buschhausen. Armenian Manuscripts of the Mekhitarist Congregation in Vienna. Catalogue	211
Yakobson A. L. (Leningrad) — A. A. Ayzazian. Monuments of Armenian Architecture in the Nakhichevan Autonomous SSR (in Russian)	216

ARMENIAN LIFE ABROAD

Vardanian N. — Cultural and Social Life of the Armenians Abroad (1982)	219
--	-----

SCIENCE NEWS

Yessayan H. S. — The Mediaeval Pottery of Makaravank	225
Baziants A. P. (Moscow) — A New Document on M. Nalbandian (in Russian)	230
Kakovkin A. Ya. (Leningrad) — A New Armenian Epigraphic Monument from the Crimea (in Russian)	231

NEWS

General Assembly of the Armenian Academy of Sciences Dedicated to the 165th Birth and 100th Death Anniversaries of Karl Marx	235
The Annual General Assembly of the Armenian Academy of Sciences	236

Տեխ. խմբագիր Լ. Ա. Ազիզբեկյան

Խմբագրության հասցեն՝ Երևան—19, Բարեկամության 24-դ. հոռ. 58-18-72

Адрес редакции: Ереван—19, ул. Барикамугян, 24-Г; тел. 58-18-72

Address: 24-G Barekamutian St., Yerevan, Armenia, USSR; tel. 58-18-72

ՀՏ 06776	Հրատ. 5872	Պատվեր 1348	Տպարանակ 1850
----------	------------	-------------	---------------

Հանձնված է արտագրության 28. 12. 1982 թ., արտագրված է տպագրության 29. 03. 1983 թ.:
 Տպագրական 15. 0 մամուլ+1 ներդիր, պայմանական 21. 18 մամուլ, հրատ. 21. 85 մամուլ:
 Քուղթ № 1, 70×108¹/₁₆, Գինը 1 ռ. 30 կոպ.

Հանդիման ՍՍՀ ԳԱ հրատարակչության Երևանի տպարան, Երևան, Բարեկամության 24

ВФ 06776	изд. 5872	заказ 1348	Тираж 1850
----------	-----------	------------	------------

Сдано в набор 28.12.1982 г. Подписано к печати 29.03.1983 г.

Бумага № 1,70×108¹/₁₆, печ. 15,0 л.+1 вклейка, усл. 21. 18 л., изд. 21,85 л.

Цена 1 р. 30 к.

Типография Издательства Академии наук Армянской ССР, Ереван. Барикамугян 24.